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Abstract (en)
In a method of driving a tunnel in geological formations with hard-rock obstacles, the heading face is directionally driven by cutting excavation of
the rock by means of a self-propelled tunnel driving machine which has a rock conveyor (4). The tunnel driving machine carries at least one hollow-
charge carriage (7) which is loaded with hollow charges. If a hard-rock obstacle appears in the heading face, the hollow-charge carriage (7) is
directed towards the hard-rock obstacle, which is shattered by hollow-charge bombardment. The hollow charges, the distance of the hollow charge
from the hard-rock obstacle upon detonation of the hollow charge (explosion), and the hollow-charge detonations are set in such a way that the
shattered hard rock can be conveyed away by means of the rock conveyor (4) of the tunnel-driving machine. Tunnel driving machines equipped for
carrying out the method are also described. <IMAGE>

Abstract (de)
Bei einem Verfahren zum Vortrieb eines Tunnels in geologischen Formationen eines Gesteins mit Hartgesteinshindernissen wird die
Ortsbrust richtungsgebend durch spanendes Abtragen des Gesteins mit Hilfe einer selbstfahrenden Tunnelvortriebsmaschine, die eine
Gesteinsabfördereinrichtung (4) aufweist, vorgetrieben. Die Tunnelvortriebsmaschine trägt zumindest eine Hohlladungslafette (7), die mit
Hohlladungen beschickt wird. Bei Auftauchen eines Hartgesteinshindernisses in der Ortsbrust wird die Hohlladungslafette (7) auf das
Hartgesteinshindernis gerichtet, das durch Hohlladungsbeschuß zertrümmert wird. Die Hohlladungen, der Abstand der Hohlladung von dem
Hartgesteinshindernis bei der Detonation der Hohlladung (Sprengung) und die Hohlladungsdetonation werden so eingerichtet, daß das
zertrümmerte Hartgestein mit Hilfe der Gesteinsabfördereinrichtung (4) der Tunnelvortriebsmaschine abförderbar ist. Für das Verfahren eingerichtete
Tunnelvortriebsmaschinen werden ebenfalls beschrieben. <IMAGE>
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